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.. .,.-, ra fa una mica més d 'un any que a la Sala mudaren de 

llogaters. El nou equip que s 'hi instal·là -PP, ES GRUP- ha tengut prou 
temps per a estudiar tots els ressorts del govern municipal i ara mateix 
se suposa que ja ha agafat l'arjau ben fort i fa solcar la nau consistorial 
pel rumb que s 'havia traçat. Se suposa. 

En realitat, però, els ciutadans no hem notat res. La gent amb qui 
parlam diu que tot sembla anar com abans del canvi , sense que la 
majoria siguem capaços d'esbrinar si aquesta és una bona o una mala 
situació. Bé, molt bona no ho deu ser, perquè per seguir igual no feia 
falta cap canvi. Ara, clar, també dóna una certa impressió d'estabilitat 
democràtica, perquè aquestes transicions tan lleugeres resulten gairebé 
imperceptibles. 

Segurament, més de dos voldríem un gir una mica més especta
cular en qüestions tan preocupants com els renous, la brutor, les 
infraestructures, el manteniment dels espais públics, la policia local, 
1 'economia, el turisme, el mediambient. .. I, ja veis, en la majoria 
d ' aspectes som allà on érem, i en alguns altres , com ara les festes amb 
què ens amenacen, sembla que es pot anar a pitjor, encara que costi de 
creure. A banda del problema afegit que suposa governar en minoria, no 
és cap secret que algunes àrees de govern pateixen una gestió clarament 
millorable, per no dir altament deficient. 

Es poden invocar els pressuposts a l'hora de justificar l'estret 
marge de maniobra que existeix, però clar, les ideologies s'haurien de 
distingir, precisament i entre d'altres coses, per les prioritats a l'hora 
d'invertir els euros que els ciutadans aportam a la caixa pública. I és 
aquí que trobaríem, potser, l'explicació al que està passant: UCAP-UM 
i PP, aparentment enfrontats a 1 'Ajuntament, s'assemblen molt; de fet 
comparteixen el govern de les institucions autonòmiques de l'illa, i 
especialment en política econòmica presenten un perfil gairebé 
coincident. Per tant, que la política municipal d ' ara sigui una còpia de 
la del passat, no ens hauria de venir de nou . Els pressuposts de 
1 'Ajuntament, aprovats el passat mes d'abril, vénen a corroborar aquest 
punt de vista: són un calc dels de la legislatura anterior. 

És cert que el batle Joan Ferrer té un comportament molt 
populista, molt en la línia del seu partit, molt proper. És una persona 
accessible, encara no malmesa per la gestió política, i aquest és un posat 
que sempre s'agraeix. I això no obstant, d'aquí a tres anys haurà de 
posar sobre la taula alguna cosa més que bona cara. Els electors li 
exigiran resultats. I aquests, ara per ara, no es veun enlloc. 
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Plaça 
des 

Sil¡jar 

Concert extraordinari 
Aquest qualificatiu és, sens 

dubte, el millor que podríem trobar per 
a comentar el concert que la Banca de 
Música de Capdepera oferí al nombrós 
públic que omplí de gom a gom 1' església 
de Sant Bartomeu, el passat 30 de maig. 
Aquell fou un concert especial ja que a 
més de la banda en ple s'aconseguí re
unir un bon grapat d'antics membres de 
la banda, de totes les edats. Fins a un 
total de 26 antics músics es retrobaren 

TRA'' 
CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

en aquest concert i actuaren al costat 
dels actuals components de 
l'agrupació. 

Realment va resultar 
emocionant veure com compartien 
escenari el músic més novell, acabat 
d'incorporar, amb aquell altre veterà 
que se recuperà el seu instrument per 
un dia. I, a més, des del punt de vista 
musical, ni uns ni els altres no 
defraudaren, ben al contrari, la ban
da sonà més poderosa que mai, sota 
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la batuta del director Joan Ramon 
Xamena, mentre ens regalaven un pro
grama variat i atractiu. 

Després del concert poguérem 
gaudir d'un refresc a les terrasses de 
can Creu d'Inca. Enhorabona a la jun
ta directiva del Centre Cultural per 
aquesta iniciativa, i a tots els músics, 
novells i veterans, que participaren en 
la trobada. Molts parlaven de repetir 
1' experiència cada any, i fins i tot 
s'apuntava la possibilitat que per Sant 
Bartomeu poguéssim fruir d'un 
esdeveniment semblant. 

Fi de curs 
Dia 18 de juny va ser el darrer 

dia d'escola. Una vegada passats els 
sempre penosos exàmens i recollides 
notes i informes, les escoles dugueren 
a terme una sèrie d'activitats per tal 
d'acomiadar-se fins al setembre, 
concretament el dia 13 d'aquest mes. 

A s'Auba s'hi oferí un festi
val en el qual participaren tots els cur
sos, en el transcurs del qual es van 
lliurar els premis als participants en el 
concurs de dibuix i redacció sobre 
turisme, dut a terme per 1 'Associació 
Hotelera. Coincidint amb aquest final 
de curs, els alumnes de 6è curs, 
realitzaren un viatge d'estudis a Me
norca, els dies 15, 16 i 17 de juny. 

A s'Alzinar s'organitzaren 
dues excursions, una en bicicleta a la 
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platja de Cala Mesquida, per a tercer 
cicle, i una altra en barca fins a les coves 
de s 'Ermità a Canyamel, per als de 
quart curs. Els més petits van tenir jocs 
d'aigua al pati de l'escola i activitats 
lúdiques a les aules. 

A l'lES també s'acomiadaren 
amb excursions i tallers, els darrers dies 
de classe. 

Continuant amb temes 
escolars, deixam constància que un 
grup de nou alumnes de s'Auba (amb 
d'altres alumnes del col ·legi Na 
Caragol, d'Artà) va realitzar un viatge 
a Escòcia, com a part d'un intercanvi 
amb una escola de North Lanarkshire. 
Aquest sortida va tenir lloc el mes de 
maig. 

Escoles esportives 
Amb una mostra d'aeròbic i 

gimnàstica, i amb les grades del 
polisportiu plenes de gom a gom, es van 
lliurar els diplomes de participació de 
les escoles esportives de 1' Ajuntament. 
Després de les exhibicions respectives, 
hi hagué un refresc. Finalment, es va 
repartir un programa de les activitats 
d'estiu programades. El fulletó conté 
algunes errades en les dates de 
celebració, així que aconsellam 
comprovar-les amb antelació. Entre 
d'altres activitats, hi trobareu: 

- VII Torneig de futbol set. 
Juny, juliol i agost . Polisportiu Es 
Figueral. 

- li Jornades de portes 
obertes de bàsquet. Dia 19 de juny. 
Polisportiu Es Figueral 

- XV Mitja Marató del 
Carme. Dia 19 de juny a les 19,30 
h. Pista d'es Figueral 

- Campus de futbol. Dies 
28, 29 i 30 de juny, i 1 i 2 de juliol. 
Camp de futbol Es Figueral 

- Escola de natació. 
Mesos de juliol i agost Polisportiu Es 
Figueral 

- Iniciació al piragüisme. 
Dies 1, 6, 8, 13 i 15 de juliol. Platja 
de cala Agulla. 

- Jornades de seguretat i 
autoprotecció a la mar i la plaija. 
Mesos de juliol i agost. Pla~ a de Cala 
Agulla 

-Curs d'optimist i 4-20 "a 
tota vela". Mesos de juliol i agost. 
Club Nàutic 

- Campus de Tennis. Mes 
de juliol. Club de tennis s 'Entrador 

-Milla urbana Festes del 
Carme. Dia 10 de juliol a les 19 
hores. Moll de Cala Rajada 

- aa Travessa de Llevant 
amb piragua. Dia 11 de juliol, a les 
8,30 h. Platja de Font de sa Cala 

- III travessa nedant. Dia 
17 de juliol a les 18,30 h. Moll de 
Cala Rajada 

- Campus de Bàsquet. 30 
i 31 de juliol, 1 d'agost . Poliesportiu 
Es Figueral 

Turisme 
La temporada turística del 

nostre municipi, com pertot arreu, ha 
començat amb la paraula crisi 
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corrent de boca en boca. Es parla de la 
pitjor temporada dels darrers anys, i 
alguns hotelers signarien per tenir una 
temporada com la de 1' any passat. 
D'entrada, les dades d'ocupació són 
molt fluixes , i les de reserves no són 
molt més optimistes, tot i que 1' evolució 
dels mesos de juliol i agost és imprevi
sible. Durant el mes de juny han "salvat" 
1 'inici de temporada els grups de joves 
que han envaït platges i carrers. Les 
gateres a cala Agulla, els renous 
nocturns, els actes de vandalisme . .. són 
els efectes co-laterals d'aquest tipus de 
turisme. 

Si fins i tot el cap del govern 
de les Illes Balears parla obertament 
de crisi profunda de l'hostaleria, la cosa 
deu ser més preocupant que no ens 
pensam. Les declaracions són 
diametralment oposades a les fetes fa 
aproximadament un any, quan 
parlàvem de la salvació del sector, quan 
se suposava que tot serien , amb el nou 
govern, flors i violes, davant a la mala 
gestió del Pacte de Progrés. Aquest fou 
acusat obertament de "fer fora" els 
turistes i se'l culpabilitzà de la crisi, 
negant tota influència exterior. Ara, 
emprant els mateixos raonaments, 
podríem culpabilitzar el govern Matas 
d'aquesta crisi. 

Enmig d'aquest estat de coses, 
1 'Associació Hotelera Cales de 
Capdepera ha renovat càrrecs . 
Especialment significatiu és el canvi que 
s'ha produït a la cúpula dels hotelers 
locals, amb la desaparició de 1' escena 
pública d'un personatge tan carismàtic 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAU.INES) 
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IISTAL.L.ACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CB 
CI. L'Agulla, 14 -Tel. i Fax ; 56 39 27- CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 
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com Ignasi Esteve. En el seu lloc, ara 
tendrem un president "torrera", es 
tracta de Joan Massanet, un membre 
clarament representatiu del turisme 
d'arrels locals i familiars, del turisme 
"de tota la vida", en definitiva. 

Eleccions 
Ja sabeu qui va guanyar les 

Eleccions Europees del passat 13 de 
maig. El Partit Abstencionista, amb 
més del 60% dels sufragis, va arrasar. 
Molt per darrere, el PSOE i el PP, per 
aquest ordre, es repartiren més del 
80% dels vots dels qui es dignaren 
passar per les urnes. Això vol dir que 
ni uns ni altres no representen ni el 
20% dels votants. I això perquè després 
s'omplin la boca de legitimitat 
democràtica i del veredicte popular. 
Està ben clar quin ha estat el veredicte 
popular, en aquest cas. De la resta de 
partits, francament, i pel que fa a les 
Europees, gairebé no val la pena ni 
parlar-ne. Els partits polítics tenen un 
bon quefer si volen que la gent prengui 
consciència de la importància del vot. 

Ara com ara no n'hi dona 
gaire. 

Al nostre municipi hi havia 
6.659 electors, del quals només un 34,4 
% exercieren el seu dreta vot , això 
suposa una elevadíssirna abstenció del 
65,6 %. Malgrat ser, aquesta abstenció, 
una de les dades es rellevants de la 
jornada electoral a Mallorca, i molt 
especialment a les poblacions 
costaneres, la excasa particiapció és 
una dada molt preocupant, que hauría 

de fer reflecionar a tots els partit 
polítics. 

A Capdepera, la distribució 
dels vots per partits fóu: 

PSOE .... 1.001 
PP ..... . .. 781 
UM 262 
IU ..... ... 78 
PSM .. ... 62 
ERC. .. .. . 57 
Altres .... . 37 

Jornada d"arrebasar pau mes 
En sortir la revista ja s 'haurà 

dut a terme la jornada prevista pel 
dia 20 en la qual, amb 1' excusa que 
s'han de refer les beasses de l'ase 
de Sant Antoni, un grup de gabellins 
recuperaran la tasca d'anar a la 
marina a arrebassar paumes per a fer 
sa llata. Aprofitant 1' avinentesa se 

s 

prepararà el tipic arròs de paumer, un 
plat pobre pels seus ingredients però 
segur repararà 1 'esforç físic dels 
participants d 'aquesta retrobada amb la 
tradició 

Carretera de Canyamel 
Dia 31 de maig s'inauguraren 

les obres de remodelació del tram de 
carretera Artà - Canyamel (PM-V 
404-2), des de la vila a la rotonda de 
Canyamel. El Consell de Mallorca ha 
millorat aquesta via, d'uns cinc 
quilòmetres, modificant-ne el traçat, 
eliminant trams perillosos i suavitzant 
algunes corbes i canvis de rasant. Com 
és natural, la nova via ha estat dotada 
d'una nova capa asfàltica. Corn a críti
ca caldria esmentar les voreres tan 
estretes que s 'hi ha deixat, desaprofitant 
una magnífica ocasió per a dotar aquest 
tram d' carril per a bicicletes. No és el 
turisme esportiu un dels segments que 
es volen potenciar? 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Com a contrapunt artístic, hem 
de dir que s 'ha instal-lat una obra 
escultòrica de grans dimensions de 
1' escultor artanenc Miquel Sarasate, 
que combina el ferro i 1' acer, a 1' alçada 
del creuer de sa Farinera. 

A la inauguració hi assistien la 
presidenta del Consell, Maria Antònia 
Munar; el conseller d'Obres Públiques, 
Antoni Pascual; i el d'economia, 
Miquel Àngel Flaquer. També hi foren 
presents la batlessa d'Artà i el batle 
de Capdepera. 

Setmana del teatre 
Després d'unes paraules del 

regidor de Cultura, Mateu Melis, i de 
la monitora de teatre del Centre Jove, 
Maria Antònia Fuster, s'inicià la II 
Mostra de Teatre infanti] i juvenil de 
Capdepera, amb la representació de 
l'obra "En Vit", a càrrec dels alumnes 
de 1 er. Curs de Primària de s'Alzinar. 
Durant quasi tres setmanes s 'hauran 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Antonio J. Muntaner Pomar 
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POMPAS fUNEBRES 

~~e :::;i' • 
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Te1. 97181 !4J 

C/. S'alzinar, 18 - 07580 CAPDEPERA 
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pogut veure les representacions preparades pels infants i món. Ara, més de vint anys després de la seva mort, i 
joves dels centres escolars, i pels seus mestres i tutors, així gràcies al llibre edital per Miquel Font, copsam la grandesa 
com les dels alumnes del taller de teatre del Centre Jove. espiritual d'un home el valor del qual segurament vàrem 

Les sessions de matí han anat dirigides al públic ser incapaços d'entendre quan era viu. Així mateix, gràcies 
escolar (s'ha intentat que cada curs vegi al manco una o a aquesta obra ens encaram amb una Cala Rajada inèdita 
dues obres) i a més hi ha hagut sessions de capvespre per per a molts de nosaltres. Llegiu el llibre i us n'adonareu. 
al públic en general , especialment per a pa
res, mares i familiars. 

Aquesta segona edició esperam que 
contribueixi a consolidar la mostra, un 
esdeveniment d'indubtable valor formatiu. 

Escola d'Estiu 
Amb un cert retard s 'ha ofert el pro

grama de l'Escola d'Estiu 2004. Enguany, 
com a important novetat, cal ressenyar que 
és l'Ajuntament qui l'organitza directament, 
quan fins al present ho havien fet les 
respectives APIMAs de s'Auba i s'Alzinar. 
Les activitats es duran a terme a les 
instal-lacions escolars i podran beneficiar-se'n 
els nins i nines d'Infantil i Primària (3 a 12 
anys). Les dades val de 1' 1 de juliol al 31 d'agost, amb 
horari de 9 a 14 hores (i possibilitat de guarderia de les 7 
ales 17 hores). El preu presenta un lleuger increment i arriba 
fins als 145 euros (160 per als no empadronats al municipi), 
amb descompte del 10% si hi ha germans i del 20% per a 
famílies nombroses 

Kraschutzki 
L'editorial Miquel Font va presentar a Capdepera 

i Cala Rajada, els dies 1 O i 16 de juny, respectivament, 
l'obra "Memòries a les presons de la Guerra Civil". Aquests 
actes tengueren per escenari la sala polivalent del Teatre i 
el local de l'associació "Sol Naixent", i en ambdós casos 
en fou l'introductor el mateix editor. Com molts deveu sa
ber, aquest llibre conté una part de les memòries de Heinz 
Kraschutzki, un alemany vinculat a Cala Rajada de 1932 
a 1936, i de 1957 a 1982. Això no tendriares d'extraordinari 
-de fet, en els anys 30 foren molts els alemanys que, fugint 
del nacionalsocialisme, varen venir a caure en el que 
aleshores era un racó oblidat de la Mediterrània-, si no fos 
que Kraschutzki, com hem anat descobrint, era un 
personatge excepcional en molts d'aspectes. Germà Garcia 
i Bonet, traductor d'aquestes memòries, va ser 1 'encarregat 
d'apropar-nos els detalls més significatius de les peripècies 
vitals d'un home que es fa formar en la tradició prusiana, 
fou marí de guerra i acabà convertit al pacifisme, del qual 
en fou un autèntic apòstol. Kraschutzki fa crear a Cala 
Rajada una empresa, "Las Estrellas", en la qual arribaren 
a treballar més de cinquanta dones del poble i que exportava 
els seus productes d'olivera i de ràfia a moltes parts del 

Exposició benèfica 
Michael Traeg, un pintor domiciliat a Capdepera, 

ha presentat recentment una coHecció de 25 pintures a 
l'assequible preu de 100 euros cada una. Els guanys seran 
destinats directament a projectes de benestar social de 
l'Ajuntament. Del17 a 27 de juny s 'ha pogut veure aquesta 
mostra i adquirir les obres exposades. A la presentació la 
regidora de benestar Social, Maribe1 Vives i el batle de 
dirigíren unes breus paraules al púbic assistent, comentant 
l'iniciativa de i recordant que no és la primera exposició 
benèfica que fa l'autor. En "Miquel" Traeg, qui agraí 
l'oportunitat de poder fer exposicions com aquesta i animà 
al púbilc a adquirir alguna de les obres exposades. 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de dia 7 de juny de 2004 

Amb una ordre del dia amb 4 mocions del PSM i una de 
conjunta PSM-EU, va començar aquest ple quasi monogràfic 
PSM. Totes les mocions foren aprovades per unanimitat manco 
la que demanava que no es pogués equiparar el nivell de català 
de l'ESO amb el certificat C de la Junta Avaluadora; aquesta fou 
aprovada per majoria simple. Em va sorprendre una mica que el 
PP s'hi abstengués, ja que la seva política a nivell autonòmic és 
totalment favorable a aquesta equiparació. UM va votar en con
tra com era d'esperar. La seva princesa està fent una defensa 
aferrissada d'aquesta equiparació. Les altres mocions parlaven 
del desenvolupament del Règim Especial, de la creació d'un 
consell dels audiovisuals públics, de la realització d'una política 
de ferma defensa del trasport públic i de l'elaboració d'un 
estandard general per als doblatges. Altres qüestions, com el 
reglament i normes internes del Centre de Dia o l'Ordenança 
Fiscal reguladora dels preus públics per a les escoles d'estiu 
també s'aprovaren sense cap discussió. On sí que hi va haver 
una mica de debat fou en el punt sobre el nomenament de nous 
carrers i canvi de nom en alguns d'ells. El debat se centrà sobre 
si és o no convenient posar nom propis a alguns carrers. Jo pens 
que és un debat que ha de quedar obert i la gent hi ha de dir la 
seva, particularment crec que hi ha personatges que es mereixen 
ser recordats i bornats amb el nom d'un carrer. 

Com a norma bimensual, la part de control per mi~jà de 
precs i preguntes va ser esborronador. En aquest ple el contagi 
va ser general. Com sempre, va començar UCAP-UM amb en Pep 
Serra al capdavant. Va ser una mica més dinàmic i incisiu que en 
anteriors plenaris, es veu que les crítiques rebudes l'han fet 
espavilar una mica. Va iniciar el seu tom, com era quasi obligat, 

mercat i de la comissió de festes que, segons pareix, ja no existeix. 
En Mateu Garau del PSM gairebé va repetir les pregun

tes que plenari rere plenari es cansa de fer, rebent sempre 
evassives com a resposta: hi estam fent feina, ho estudiam, ho 
tindrem en compte, ho tindrem present, etc., etc. En Mateu els va 
dir que n'estava fins als nassos d'aquestes contestes, que vol 
respostes concretes i solucions. 

El mur de s'Alzinar és una qüestió que té preocupat el 
PSM i també els ciutadans, i sobretot el col· lectiu d'educadors 
que veuen que aquesta obra s'està retrassant massa, posant en 
perill les persones que hi passen i impedint el començament de 
les obrers a les escoles. També recordà que en una ocasió el 
batle havia dit que el conseller d'Indústria els havia insistit que 
tan prest com GESA fes cap tall de subministrament, fos avisat 
d'immediat i els obriria un expedient sancionador. Tots els veïns 
sabem que gairebé a diari hi ha talls de llum, però 1 'Ajuntament, 
com podeu sospitar, no ha mogut un sol dit per a solucionar 
aquest problema. GESAja els te dins la butxaca. La sanitat públi
ca també preocupa el PSM, que veu com a urgent el servei d'un 
pediatra i un fisioterapeuta al nostre ambulatori, a fi d'evitar 
desplaçaments als malalts. La resposta cercau-la a qualsevol de 
les que m'he referit més amunt. Les banderes blaves també foren 
motiu d'atenció, sobretot la de Font de sa Cala, que ens han 
llevat. La regidora de Mediambient va informar que el problema 
és l'aigua, no està suficientment neta com per tenir la ditxosa 
bandereta. Com he dit al principi, 1' avorriment s 'havia contagiat 
pertot arreu, regidors i públic, en Mateu va fer un caramull de 
preguntes més però sense il·lusió i amb més ganes d'acabar que 
res. 

ambelMercatMedievalqueells, UCAP-PSOE, tenen com apropi. El tom de na Maria Orts d'EU tampoc va ser gens 
Així mateix va donar 1' enhorabona per l'èxit assolit, però féu una divertit. També va interpelar 1' equip de govern amb un seguit de 
critica per l'abús en les paradetes de menjar, critica, al meu parer, preguntes que normalment sol fer a cada plenari, rebent les 
bastant encertada. Va culpar l'equip de govern de deixadesa en , mateixes respostes a què ens tenen acostumats i que, en part, 
algunes de les seves funcions de control sobre la música, renous, són les culpables de la contagiosa desgana que s'apodera de 
ocupació de via pública, etc. No sé per què UCAP-UM es queixa tots els regidors i presents a la Sala. Sembla que els del PP-Es 
d'aquestes coses. Els del PP-Es Grup fan exactament el mateix Grup hagin fet un curset per avorrir l'adversari i provocar-li la 
que feien ells, és a dir, ben poca cosa, tot continua igual de desiHusió. Com sempre, na Maria va insistir molt amb preguntes 
malament. En Pep va continuar amb una sèrie de qüestions molt sobre mediambient i control de la despesa municipal. També 
avorrides i insistint molt sobre aspectes de caire esportiu i de frissava d'acabar i no es va allargar massa. Aquesta vegada no 
manteniment del po li. Res a destacar. hi va haver "pique" amb en Muntaner. Llàstima, perquè sol ser el 

El PSOE, per boca del seu portaveu Femando Peñalver, més divertit de tota la sessió. 
es va preocupar per la greu crisi turística i va demanar quines Resumint: ple absolutament esborronador, amb 
mesures havia pensat dur endavant l'equip de govern per fer continguts més o manco acceptables però amb un to i un ritme 
front a aquesta situació. El batle va contestar que es contractarà insofribles que el va fer terriblement avorrit i poc interessant. Si 
una empresa privada per fer un estudi sobre les possibilitats continuam així no valdrà la pena fer aquesta crònica. També serà 
d'obrir-nos a altres mercats (països de l'Est, Àustria, etc). Pens avorrida i no és aquesta la meva feina. 
que és una mesura que els nostres hotelers haurien d'haver pres 
fa molts d'anys, però la seva ceguesa no els ha permés canviar 
de xip. Ara s 'haurà de fer amb presses i potser no surti massa bé 
o, pitjor encara, ja no hi serem a temps. També es va parlar del 

C.B.F. 



Col·laboració 

Més val dir les coses pel seu nom que no recórrer 
a eufemismes que, les més de les vegades, no pretenen 
sinó maquillar realitats que ens són poc plaents. Mirant fit 
a fit el nostre context vital per a conèixer-lo millor, podem 
aspirar a canviar-lo. Altrament, amagant el cap davall l'ala 
per no haver-nos-hi d'encarar, ens condemnam a haver de 
conviure amb aquesta realitat que tantes vegades ens 
desplau. I, dit això, m'aprés a afegir, sense embuts, que la 
realitat que vaig viure el passat 29 de maig a la plaça Major 
de Ciutat no em va agradar gens ni mica. Els mallorquins 
havíem estat convocats, com cada any, a manifestar-nos a 
favor de la nostra llengua i contra la política lingüística del 
Govern, i vàrem ser quatre rates. Tant me fa que fóssim 
900, com va dir la Policia Local, o que fóssim 7.000, com 
va dir l'O.C.B., perquè no em sentiria satisfet ni amb el 
més optimista dels recomptes. Vàrem ser més pocs que 
mai, i ho puc dir jo, que durant aquests deu anys de 
manifestacions he comparegut sempre. Aquesta és la trista 
realitat. 

Ara podríem començar a demanar-nos què ens 
està passant i com així, quan patim la més acarnissada 
campanya contra el català que cap govern de les Illes 
Balears ha duit a terme des de l'adveniment de la 
democràcia, la nostra resposta és la d'amagar el cap davall 
1' ala. Sembla que començam a estar narcotitzats per un 
entorn social que no té ni cara ni ulls, amorf i 
despersonalitzat, i que la nostra capacitat de resposta s'està 
aigualint sense remei. Hem tirat la tovallola, definitivament, 
tot acceptant la derrota? Darrerament, el Govern ens ha 
ofert tot un repertori del que es pot fer per relegar la nostra 
llengua a cotes del màxim desprestigi: abaixar el nivell de 
català exigible als funcionaris; intentar l'exempció de 
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coneixements de català per als funcionaris majors de 50 
anys; proposar l'homologació dels coneixements de català 
de 4t. d'ESO al nivell C (fins i tot per als qui no han aprovat 
l'assignatura de català); retallar el pressupost destinat a 
normalització lingüística; tancar SOM Ràdio; endegar un 
projecte de televisió que no emetrà pel·lícules doblades en 
català del Principat o del País Valencià, per por que no 
contaminin les nostres modalitats; proposar projectes 
lingüístics "a la carta" en els centres docents; donar per 
bona una nova llei estatal de "qualitat" de l'ensenyament 
que es proposava augmentar el nombre d'hores de castellà 
(sense preveure un augment paral·lel de les hores de català); 
sortir de l'Institut Ramon Llull (per a la divulgació exterior 
de la nostra llengua), que compartíem amb Catalunya, tot 
d'una que s'ha tingut una excusa per fer-ho ... 

L'allau que ens està caient damunt és de 
proporcions colossals. Davant una situació límit com 
l'actual, se suposa que totes les persones preocupades per 
les agressions de què som objecte els catalanoparlants 
haurien d'haver sortit al carrer, perquè aquesta vegada hi 
havia més motius que mai per fer-ho. Aleshores, o bé ja 
hem donat el joc per escampat, com deia més amunt, o bé 
els qui estam preocupats per l'actual estat de coses som 
les quatre rates que vàrem comparèixer a la cita de l'OCB. 
En aquest últim cas, allò que hem de fer és callar i, sobre 

A~~T~~'ot~ 
-1)~ J-'Otl).t4, 
- T.()¡..c~ 

-~kP~-4 
- 1),(,.U)~ 

F~~Hdl-~T~ 
~H~~-~ 
J~H~~-~ T~J-'o.p. 

~f?.~ -O?S10 <! ~ ~,22 
Td.: 1?1 S6S?2lf F~= 1?1 g1g301 
-~-~=~@.av..u 

~- O?S?O <! ~~ ~' SS 
Td/F~ 1?1 g'}S0lf1 



col·laboració 

tot, no convocar manifestacions que ens 
posen en evidència, és a dir en ridícul. El 
conseller Fiol, més content que unes 
castanyetes, es va apressar a dir que la 
manifestació del dia 29 de maig legitimava 
la seva política lingüística, vull dir lingüicida. 
Dies després, don Francisco Fiol, segons 
recollia la premsa, va dir que "potser el to 
violent és el que ha desanimat a~ 
determinades persones a participar". I tot~~~ ....~ 1 

d'una que ho vaig llegir em vaig recordar a~ 
mi mateix, a la plaça Major de Ciutat, amb :t.-
un globus verd a la mà, mentre Sebastià 
Frau, en to gairebé de disculpa, llegia en 
veu alta no sé què de la nostra dignitat 
malmesa; i després em vaig recordar a mi 
mateix, tot cofoi, deixant anar el globus verd 
cap al cel, al costat d'altres globus grocs, 
vermells i blaus, dibuixant tot plegant una 
estampa que devia venir a constituir el pa
radigma de la nostra tradició violenta, aque
lla que ha provocat el rebuig de què parla \ 
el senyor conseller. I 

Dona Maria Antònia Munar, de la 
seva banda, va donar la culpa del fracàs 
als convocants, per haver fet una 
convocatòria "contra el Govern". Anem a 
veure, senyora Presidenta, dues coses, si 
em permet: o bé el Govern ho fa malament 
-com jo crec- i s 'ha de sortir al carrer per 
reclamar que les coses es facin d'una altra manera; o resulta 
que el Govern ho fa bé, i en aquest cal hem d'estar a ca 
nostra i deixar-nos estar de manifestacions. Efectivament, 
era contra el Govern, la manifestació. Contra qui, sinó, s 'hauria 
d'haver organitzat? Contra les Germanes de la Caritat? 

Finalment, el senyor Miquel Melià, ínclit director ge
neral de Política Lingüística, ha acabat de reblar el clau. A 
més de considerar un fracàs la manifestació -com havia fet 
el seu conseller i com faig jo mateix-, i de considerar-se 
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, igualment legitimat per continuar la seva 
campanya d'anorreament del català de 
Mallorca, aquest bon home no s 'ha estat 

~
d'anunciar que "no hi haurà 
subvencions per a aquelles 
organitzacions que es dediquen a criti
car el Govern", perquè "és una 
contradicció que aquestes 

, ~ .. ~ organitzacions venguin a sol·licitar ajuts 
:(~; al'Executiuietcritiquin. No ens sembla 
~~ --~· que actuïn amb lleialtat, no és una for-

._.,~,...., 

..... ~~ ma correcta d'actuar". Francament, 
~~ em sembla que el senyor Melià té algu

na cosa de ciment armat, no sé ben bé 
què, si la cara, la consciència o algun 

~ altre òrgan o mecanisme interior. 
~ D'entrada -de deu 

· nou-, els membres de 1 'Associació de 
Premsa Forana de Mallorca ja podem 

~ dir adéu a rebre ni un velló del Govern. 
',. .. • ~"Cap Vermell" en particular, es deu 
.. --- .' ~- · l ' trobar en alguna llista negra, segur. El 

'.i. - ' • 
1 

Govern ens vol a les ordres, és a dir, 
(. .. :~~-JP-~~{ · · vol retallar la nostra llibertat 

d'expressió: subvencions a canvi de 
silenci, ajuts a canvi de complicitats amb 
la seva línia política. Jo em creia que 
els estímuls a la normalització lingüísti
ca eren una altra cosa. 

No sé què en pensen, els 
companys de "Cap Vermell", però jo, abans, m'estim 
més tancar la paradeta. Al capdavall és el que volen: 
que tots els qui els planten cara, abdiquin, "el ejército 
rajo, desarmada i vencido ... " I a poc a poc ho estan 
aconseguint: ja dic, a la plaça Major érem quatre rates. 

Van per bon camí. 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 



agenda de la vila 

r---- - Agenda de la Vila 
maig 2004 

Naixements 

Abril, dia 23, Lucia Izquierdo Femandez de Alejandro Javier i Encamación 

Dia 12, Adrian García Lillo de Sebastian i Sónia 

Dia 16, Mireia Granados Mulero de Manuel José i Amalia 

Dia 24, Ariadna Cruz Sureda de Jesús i Margarita 

Dia 26, Benjamin Aracil Wiskow de Ricardo i Auke 

Noces 

Dia 1, António Manuel No gales Muñoz - Torrero amb Francisca Reynés Vila 

Dia 18; Antonio Chaparro Perera amb Sabine Staegemeir 

Finats 

Dia 4, José López Hueso (1957) 

Dia 15, Marc Ziegewidt (1985) 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Crisi ... 

What's crisi? 

ai, tomeuet! 

Pep Terrasa 
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Pregó de Salvador Moll Vaquer 
pronunciat amb motiu del Mercat Medieval 2004 

Aquest Pregó va ser improvisat -i no llegit-. Per 
azxo hem procurat mantenir-ne la transcripció amb el 
màxim de rigor. 

En primer lloc vull saludar expressament el 
nostre honorable conseller de Turisme, el Sr. Joan 

recuperar el castell fins llavors i ara s 'havia de 
fer?". Aleshores, posàrem fil a 1' agulla i començaren 
les negociacions, que foren negociacions de debò, no 
només converses (no hem d'oblidar que el conveni 
per recuperar el castell el signaren una sèrie de 
persones en representació de 75 hereus, i posar en 

Flaquer; el conseller Sr. Cardo
na; el conseller del CIM, el Sr. 
Miquel Àngel Flaquer; els 
directors generals, el Senyor 

--------------...., ordre i d'acord 75 hereus per 

Batle, autoritats i amics. 
Quan el Batle em va 

telefonar ara fa cosa de dos 
mesos per demanar-me si volia 
fer el pregó de les festes em va 
dir directament que creia que 
havia de contestar que sí, i va 
ser en aquell moment en què me 
va venir al cap una frase de 
Cervantes al pròleg del Qu.ijnte, 
on deia: "¿Cómo queréis Vos 
que no me tenga por confuso 
el qué dira el antiguo legislador que llaman vulgo 
cuando vea que, al cabo de tantos años como ha 
que duermo el silencio del olvido, salgo ahora 
con todos mis años a cuestas, para ... ". De sobte, 
sortir a la palestra per dirigir-vos la paraula ... Però 
vaig pensar: "Bé, deu ser una de les poques ocasions 
que a un se li presenten, no només pel fet de tenir 
davant les autoritats, sinó també els amics i la gent 
d'aquest poble". 

La festa que se celebra avui, el Mercat Me
dieval que inaugurarem d'aquí una estona, per mi 
particularment té un significat molt important, ja que 
representa la recuperació d'aquest lloc (i molta gent 
sap quines coses vàrem haver de fer per recuperar 
aquest castell, espai que jo sempre havia pensat -fins 
i tot abans de dedicar-me a la vida política- que 
s'havia de recuperar), perquè aquest havia estat 
1 'inici del poble i, per tant, era al poble a qui pertanyia. 
En aquell moment em vaig dirigir a uns veïnats i vaig 
veure que hi havia un vertader fervor que anava més 
enllà de només ganes de recuperar el castell, i vaig 
pensar: "Després de tants anys de política més bé afí 
als antics propietaris ¿com és que no s 'havia intentat 

a que acceptessin i diguessin 
que volien donar el castell 
voluntàriament, que va 
suposar una sèrie llarga de 
converses i negociacions). 
Ara ha arribat el moment 
d'explicar en què consistiren 
aquestes negociacions, 
perquè tal vegada no s 'han 
explicat mai així com toca, de 
les quals s'acordà que els 
propietaris ens donaven el 
castell per una quantitat 
simbòlica, perquè no semblés 
que ens el regalaven. Per tant, 

el castell no se va regalar, se'n va pagar una quantitat 
i se va fer la recepció d'una urbanització, propietat 
dels donants -cosa que la Sala estava obligada a fer
; a més, hi havia un solar aferrat a la platja de sa Font 
de sa Cala que no tenia límit d'alçada i al qual 
nosaltres li posàrem sis metres de límit, amb la qual 
cosa el poble hi va sortir guanyant, i no pas els antics 
propietaris. I dic això perquè jo sé que en el transcurs 
de tots aquests anys s 'han fet afirmacions que no són 
certes. Crec que 1 'Ajuntament va fer un bon negoci. 
Però, més encara, el poble de Capdepera. 

Aquest és el motiu pel qual en aquest moment 
caldria fer un record a les famílies Quint-Zaforteza, 
Fuster-Valiente, Simó-Fuster, etc., propietàries del 
castell, perquè malgrat tot varen fer un esforç per 
reunir tota la família i dir que estaven d'acord que el 
castell passés al patrimoni municipal. 

Per altra banda, avui no voldria xerrar de 
certes coses, per raons òbvies. No xerrarem 
d'història, perquè la història la coneixem i, a més, 
altres ja n'han xerrat abans que jo i ho han fet molt 
millor. Tampoc no xerrarem d'urbanisme, perquè 
tots sabem com està aquest tema -a mi no m'agrada 
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parlar-ne-, perquè crec que _."!:r---~~----- d'historiadors locals -que són els que 
més haurien d'estar en contacte amb la 
gent- em trob amb segons quines coses 
que em fan reflexionar, per exemple el 
que diu la Guia dels Pobles de Mallor
ca: Capdepera, un llibre editat pel Grup 
Serra, que supòs que teniu tots. En un 
apartat concret d'aquest llibre es parla 
de la història del castell, etapes i 
vicissituds, i cada un d'aquests aspectes 
es tracten amb desigualtat d'importància, 
i uns es desenvolupen moltíssim mentre 
que d'altres es comenten just per damunt, 
amb la qual cosa la història queda 
descompensada. Amb això no vull dir 
que el llibre no estigui ben fet -perquè 
està extraordinàriament bé-, però crec 
que les arrels del nostre poble se mereixen 
una atenció més profunda que la que 
s'esbrina en aquesta història i aquest 
llibre m'ha servit per il·lustrar-ho com a 
exemple. Els autors del llibret necessiten 
uns 20 paràgrafs per dir que el castell en 

s'haurien de prendre unes 
decisions més fortes -si el 1983 
s 'haguessin arribat a aprovar 
les Normes Subsidiàries "otro 
gallo cantaría "I!-. 
Record que en el 79, quan férem 
el Primer Congrés de Municipis 
Turístics d'Espanya, una de les 
conclusions a les quals vàrem 
arribar va ser precisament a la 
idea de "creixement Zero". Com 
diguérem llavors: "Ens convé 
més augmentar qualitat i no tant 
la quantitat" . Avui estam a un 
nivell en què tenim massa 
quantitat i, per desgràcia, la 
qualitat no és gaire bona, -i en 
aquell moment ja es va dir així
. Ara xerrar de turisme ens duria 
setmanes, si no mesos, perquè, 
quant als temes d'urbanisme i 
de turisme, hem de tenir les idees 
molt clares, i jo sé el que voldria que fos el meu poble, 
però per això hi ha d'haver voluntat política per 
frenar el creixement que no sabem cap a quin futur 
ens durà. Molta de la gent que avui és a Mallorca i 
que vàrem fer venir de fora per treballar del turisme 
perquè la quantitat i la capacitat hotelera augmentaven 
avui s 'han transformat en propietaris de negocis, i 
ara no els podem dir que se'n vagin. Hem d'acceptar 
el que tenim, però hem de tenir en compte que el futur 
I 'hem de racionalitzar molt més que fins ara, i això 
només es fa amb força de voluntat i molta decisió per 
part de tots els polítics. Hem de recuperar la qualitat. 

El que sí voldria amb aquest pregó és fer un 
record molt senzill als pregoners que m'han precedit 
-ara és el cinquè-: na Bel Moll va xerrar de la història 
del castell. Llavors van venir en Joan Maria Melis, 
després en Felipe Sanchez Cuenca i en Joan Rai, 
cada un dels quals va xerrar de temes molt 
interessants. Tots ells podrien ser personatges que 
podrien formar part d'una llista que anomenaré més 
tard, tot i que llavors també n'anomenaré un que va 
ser 1' antecessor de tots nosaltres -algú que fa molta 
estona que és mort i que també se mereix que el 
recordem-. De tota manera volia centrar la meva 
dissertació d'avui en un tema per mi fonamental, 
igual que crec que també ho és per molta gent del 
poble. Quan xerram d'història i, sobretot, del Castell, 
xerram de les arrels de la nostra cultura i de la 
història del nostre poble. El poble va néixer dins el 
castell i quan llegesc llibres d'història, sobretot 

un moment determinat, l'any 1850, havia esgotat les 
seves possibilitats defensives perquè els francesos 
havien ocupat I' Alger i ja no venien pirates a Mallor
ca, motiu pel qual el castell havia perdut la seva base 
de sustentació militar i els ajuntaments no tenien 
diners per fer-se càrrec de les despeses, i per això se 
va vendre a la familia de Felip Gili i Quint Zaforteza. 
Tot això - dic- es conta en devers 20 paràgrafs, però 
només en dos es diu: "l'any 1983 l'Ajuntament de 
Capdepera recuperà la propietat del Castell". Jo vaig 
ser el culpable de la recuperació del castell en 
benefici del poble (crec que això no cal dir-ho), i crec 
que aquest episodi no només se mereix la mateixa 
importància que el fet que uns particulars comprin el 
castell, sinó que se mereix llibres sencers que no 
només xerrin del castell, sinó també de la gent que 
prové de les arrels del castell i que ha configurat la 
història d'aquest poble. Per això, amb aquest pregó 
també voldria retre una mena d'homenatge sincer i 
de tot cor a la gent que llavors vivia en aquest poble 
i duia la batuta de la societat gabellina, com un 
recordatori per demostrar qui fou aquesta gent, 
sobretot a aquells que no han viscut més dels darrers 
50 anys. En primer lloc, demanaria que els historiadors 
locals perdessin una mica de temps no a escriure 
dades que ningú coneix, dates i noms que ningú sap 
d'on vénen, sinó que perdessin una mica de temps a 
retreure la vida dels personatges que tenim i hem 
tengut a Capdepera, que segur que se mereixen més 
un rètol a un carrer que no noms com el carrer Xerna, 
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el de 1 'Aigua, el de la Llum o el que sigui. No vos 
càpiga cap dubte -i jo ho sé bé per experiència- que 
Capdepera és un poble reaci a anomenar les perso
nes, però ens hem d'actualitzar. No ens hem 
d'avergonyir de xerrar de la nostra gent. Personatges 
que han fet alguna cosa per aquest poble tenen nom 
i cognoms i no ha de saber greu dir el nom i el cognom 
d'aquestes persones. Record l'any passat quan en 
Joan Rai deia que ell gaudia de seure damunt 1 'ullal 
de la sínia i veure el paisatge de Capdepera tan bonic, 
que allò que li agradava era la història de la gent 
senzilla, i aquí és on vull arribar. Per exemple, per 
què no s'inclou dins la història el nom de personatges 
tan importants? Tots els que tenim més de 60 anys 
hem anat a escola. L'escola, 1 'ensenyament escolar 
de Capdepera el donaven sor Liberata -vos ne 
recordau?-, don Miquell Moll Talaia, don Toni 
Solleric i don Joan Alzina. Aquestes persones han 
fet alguna cosa per aquest poble. Per tant, això s 'ha 
de recercar. Els metges, qui eren? Don Joan Moll; 
don Baltasar Coves (l'únic que té un carrer) i sor 
Esperança, que deu ser una de les dones que ha vist 
el trasero a més gent de Capdepera, i era la monja 
que posava les injeccions. Però, què hem fet per 
aquesta gent? Si xerram de 1' església, record 1' ecònom 
Llull, que no era de Capdepera però és com si ho fos, 
i l'As d'Oro. Què me'n deis? I el vicari Mira Boires. 
I per anomenar-ne un que encara és viu, en Pedra de 
na Gambusina que, a part de fer de capellà -que ho 
fa molt bé- és un pintor extraordinari. Convendria 
que algú es preocupàs d'escriure un poc sobre la 
faceta de pintor d'en Pedra de na Gambusina. ¿I 
què me'n deis, de don Miquel l'apotecari, que ven
gué quan tenia 25 anys i va morir amb més de 
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vuitanta, tota una vida dedicada a fer fórmules 
magistrals per curar els veïnats del poble?. O dona 
Concepció, benefactora durant tota la seva vida. I 
una menció especial a D. Francisco es No tari, que 
fou el que va firmar les actes de 1' entrega del Castell. 

Llavors hi ha un altre tipus de gent a la qualli 
han anat bé les coses, sobretot al temps de la post
guerra, quan hi havia pocs doblers. Era un tipus de 
gent, naturalment, que ho feia per guanyar doblers, 
però foren els mantenidors de l'obra de palma de 
Capdepera. Per ventura si aquesta gent no ho hagués 
fet ... I vull citar l'amo en Biel (vell) de son Poca 
Palla o l'amo en Llucià Rinyon, o l'amo en Llorenç 
Niu, que compraven l'obra de palma. Hom treballava 
1 'obra de palma i amb abonaments de feina podia 
anar a comprar als seus negocis, i això a la gent li 
anava bé perquè no havia de bestreure els diners, 
només havia d'anar a buscar la palma al camp. 
Aquesta gent va fer una labor no només comercial, 
sinó social per al poble de Capdepera. I què en direm 
del que jo anomenaria el pregoner, 1' antecessor dels 
quatre darrers, l'amo en Pere Saig? Jo no tenc 
paraules per dir què va fer aquest home pel poble. I 
recordau -ho dic per a que la Sala se n'adoni-: avui 
hi ha 46 municipals, mentre que abans només n'hi 
havia un, l'amo en Toni Quec, i sobrava ... sobrava. 
No n'hi havia, de desordre ni renou, i de la una a les 
tres tots els al·lots a casa, perquè la gent del camp 
havia de fer s'horeta i no hi havia d'haver renou. 
Llavors hi ha una altra persona, na Francisca Lloveta. 
¿Quants anys va estar a la biblioteca de "la Caixa" 
donant consells i ajudant els nins a fer els deures i en 
la lectura? Hi ha un altre personatge pel qual voldria 
fer un punt i a part. La música de Capdepera dels 
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darrers 50 anys té nom i llinatges i li diuen Tomeu 
"Carbó". Si mestre Tomeu no hi hagués estat per 
ventura n'hi hauria hagut un altre, però hem de 
reconèixer que aquest home ha estat 1' ànima de la 
música de Capdepera durant molts anys. Per això 
convé que els historiadors locals recerquin entre 
tota aquesta gent, perquè -com deia- la història local 
té nom i llinatges i n'hem de xerrar, els hem de treure 
al carrer, no els hem d'oblidar. 

De la indústria hotelera dels primers temps 
podem treure en Toni Bombu, en Joan Tasà o en 
Joan Vicens, i molts altres que foren pioners amb 
això del turisme, com en Climent del Recreo, lloc on 
es feien les tertúlies polítiques i literàries. 

Llavors voldria tenir un record molt especial 
-i no voldria que es prengués en broma- perquè la 
gent que anomenaré ara eren personatges que feien 
una labor extraordinària dins el seu comès, i que 
caurien a la perfecció dins aquest mercat, perquè 
són els personatges medievals per antonomàsia que 
hi ha hagut al poble de Capdepera. Em referesc a: en 
Salvador Baió, en Joan de Conies, en Llucià Viudo, 
en Jordi Corb, sa Coixa Palla, en Tomeu Senalla, 
en Pep Cetra, na Tiana Ponte, etc ... Ho dic amb tot 
el coneixement del món i sense ànim de burla; tot al 
contrari, amb agraïment i reconeixement a ells. 

Per una altra banda, hi havia un grup de gent 
que jo anomenaria els trobadors de Capdepera, que 
eren en Joan Fava, en Colau Mayol, en Tomeu 
Vaquer, en Diel Talaia, etc. 
He anomenat unes 20 o 25 persones. Allò que volia 
transmetre amb aquest fet és demanar que se xerri 
de les persones fora vergonya, perquè el que és 
segur és que: 
si volem conservar les nostres arrels el que no 
hem de fer es vetllar les cendres, sinó posar 
llenya al foc de la cultura, al foc de la gent i al 
foc de la història de Capdepera per a que estigui 
encès i no s 'apagui mai ni ens n'oblidem. 

SA BOTIGUETA 
Carnr Major, 4 (entre l'Ajuntament 
I el bar de Can Palllla) 
Capdcpe,. 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
Uet, fruits secs .•. 

productes maUorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

Jnforma't al telf.: 971819 480 
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Ja per acabar, només queda agrair la gentilesa 
que heu tengut d'escoltar-me i vull donar les gràcies 
a la Sala per haver-me convidat a fer aquest pregó 
(encara que m'haurien pogut convidar abans, però 
bé). Si després de vint-i-un anys algú ha pensat en mi 
li ho agraesc, senyor batle, sincerament. 

I crec que ara me toca dir unes paraules que 
se solen dir en actes d'inauguració d'un esdeveniment 
com el d'avui. Per tant: "Declar inaugurat el Mercat 
Medieval, gastau molt -els venedors n'estaran 
contents- i moltes gràcies per haver-me escoltat.". 

Nota de l'autor: 
El pregó publicat al periòdic F AXDEPERA 

es tractava d'una transcripció feta damunt un discurs 
no escrit, i no havia estat corregit ni autoritzat per 
l'autor. 

Terra Roja, un any 
Rnia més, ofereix als al·lots del 
1"11 poble 1' alternativa dels 

campaments d'estiu a Son 
Jaumell. Enguany s'ha previst fer dos grups, de fet 
dos campaments: un de 8 a 12 anys, el cap de setana 
del23 al25 de juliol, amb un preu de 3 O euro s. L'altre 
es per a nins i nines de 12 a 16 anys, del 25 al 31 de 
juliol, per un preu de 90 euros. Per a cada un dels 
campaments s 'han preparat una sèrie d'activitats molt 
interessants: jocs, tallers, proves ... i sorpreses. La 
inscripció es pot fer fins el dia 9 de juliol, al Centre 
Jove, on s'informarà del material que han de dur els 
participants, les dates de reunions de pares/mares, 
etc ... Animau-vos i, com diuen els de Terra Roja, "no 
deixis que t'ho contin ... enguany és la teva!" 

mAnlx 
RE S TA UR ANT 

Telèfon 971 81 91 53 
Avda Elionor Servera,72. Cala Rajada 

Davant oficina de Sa Nostra 
Els dimarts romandrà tancat tot el dia 
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RÈQUIEM per MADÒ PATRONA 

Ens heu deixat, madò Maria. 
Ens heu deixat un dia de maig, en aquest mes 

màgic, quan la saba puja de la terra a les branques 
per a reverdir els troncs adormits. 

El mes de les flors i els colors. 
Quan la natura escampa, per plans i muntanyes, 

la seva abundància. 
Heu deixat la vida quan la vida s'escampa per 

tots els indrets. 
Ens heu deixat quan ens arriben les oronelles i 

les falzies. 
El seu vol llampant i esburbat dins 1' espai encès 

de les tardes d'estiu és un record d'infantesa que 
va sempre lligat a vós, quan em portàveu a ca vostra 
perquè veiés, per una finestra, els nius de fang 
penjats al sortint de la teulada. 

Veníeu a ca nostra per aprendre a cosir amb la 
meva mare. 

Jo era un marrec que jugava amb les estisores. 
Dc sempre, heu format part del meu paisatge, 

però sobre tot a partir d'aquella terrible tardor de 
1936. 

Quan el dol s'instal·là a les nostres vides. 
Quan el dolor estroncà les rialles. 
Quan, per culpa d'uns malparits vestits de blau, 

esclatà la tragèdia. 
Amb violència, us arrabassaren el marit del 

costat. 
I us quedàreu advertint en 1' aire la fatalitat que 

aquella nit curta seria llarga de sofriment. 
El portaren a I' alzinar i les parets de I' escola, 

començada i mai acabada, foren testimonis dels seus 
crits esborronadors. La pallissa fou mortal. No morí 
de seguida, però morí de l'atupada. 

Com el meu padrí i de les mateixes mans. Foren 
els mateixos canalles, obcecats per la dolentia i la 
sang. 

Vós i la vostra mare, veïnes i amigues de tota la 
vida, veníeu a casa a conhortar la padrina, a qui, a 
més de matar-li el marit, li empresonaren la filla i la 
deixaren sola amb dos néts per cuidar i mantenir. 

I juntàreu el vostre dol amb el nostre dol. 
El vostre sofriment amb el nostre sofriment. 
El vostre dolor amb el nostre dolor. 
I tot ho era, dol. 

I sofriment. 
I dolor. 
Tot: la terra, I' aire, I' aigua, la casa, les pedres, 

els camins, la llum, el sol, la nit, les idees, els 
pensaments, les mirades, les paraules, els silencis ... 

Un dolor dens, compacte, fet substància corpòria, 
que t'envoltava, t'abraçava, t'ofegava ... 

Un dolor còsmic que senties per dintre i per fora, 
a la pell i a les entranyes. 

Un dolor agombolat als popissos dels dits, a la 
nineta dels ulls, al timpà de les orelles, que et feia 
més primes les parets del cor. 

Dolor i por. Eren dies de por, també. 
Una por tensa i dura, entrunyellada, que portàvem 
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dintre, entatxada al cervell, i que, com un doll de 
calius encesos, ens corria per les venes. Cremant
nos. 

Vivíem sota 1 'amenaça de la pallissa, del tret al 
clatell o de la botella d'oli de ricí. 

Totes les dones republicanes la tastaren, la 
beguda predilecta del sàdic de la plaça. 

Sempre recordaré aquells dies, madò Maria, i el 
vostre jo diria que heroisme de posar, damunt el 
propi dolor, el sentiment i el coratge d'ajudar a por
tar, ansa per ansa, el patiment de la meva padrina. 

A vegades, quan ho pens, sent el titil-leig de dues 
llàgrimes d'agraïment. 

Gràcies, madò Maria, per la vostra pasta de bona 
persona. 

Després, passat el temps, quan aquest temps va 
polir les dureses, va arrodonir cantells, va suavitzar 
dolors i va temperar sentiments, tornaren el vostre 
sentit de 1 'humor, la rialla espontània, 1' acudit 
graciós, la necessitat d'estimar, el desig de viure la 
vida. 

Sí, madò Maria, us tornà 1' alegria gairebé quan 
em portàveu a la finestra per veure de prop els nius 
plens de butzetes aguaitant pel forat. 

També d'aquella època en guard bons records. 
D'aquelles vetlades dins la cuina de ca nostra, 
treballant en 1' obra de pauma i escoltant Ràdio An
dorra o la Ràdio Pirinaica. Una per divertir-nos 
amb la música sol·licitada; 1 'altra per informar-nos 
cle tot allò que les emissores espanyoles ens 
silenciaven. 

Perquè, malgrat els anys passats, seguíem sota 
1' amenaça de la repressió. 

I ara, vós, heu acabat la tasca i heu emprès el 
camí de tornada cap a la mare terra, cap al punt 
d'on partim tots i que ens espera per a acollir-nos 
després del darrer batec. 

Jo vull imaginar-vos, madò Maria, pujant cap a 
les contrades dels estels, per camins d'aire, poblats 
d'ocells que tornen al seu niu de fang penjat a les 
teulades. 

I vull imaginar-vos per senders de pau, caminant 
del bracet d'aquell primer amor, finalment retrobat. 

Vull imaginar-vos feliç. 
Vull imaginar-vos en pau. 
Us recordaré sempre, madò Maria, a 1 'hora 

tardana, quan les falzies omplen de torniols els 
horabaixes d'estiu i 1' aire és calent i tranquil. 

Descansau en pau. 

JOAN RAI 
maig de 2004 
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Xla edició del 

CONCURSDENARRACIONSCURTES 
"Ploma de ferro" 2004 

DESTINATARIS 
Persones adultes majors de 18 anys. 
REQUISITS 

Els treballs hauran de ser originals i inèdits i s 'hauran de 
redactar en llengua catalana, pròpia de les illes Balears. La temàtica 
és lliure. 

Els treballs hauran de tenir una extensió màxima de 1 O fulls a 
doble espai i per una sola cara. 

Se n'hauran de presentar 6 còpies en suport paper i una en 
disquet amb format W ord o WordPerfect, amb lletra 12 del tipus 
TimesNewRoman. 
PRESENTACIÓ I TERMINI. Les narracions es poden lliurar: 

Per correu ordinari dins un sobre tancat, que haurà 
d'incloure les dades de l'autor/a (butlleta d'inscripció). 

Servei d'Assessorament Lingüístic. 
Departament de Cultura de I' Ajuntament de Capdepera 
c/Nou, 3. Capdepera. 07580 
els dies laborables de 8 a 15 hores. 
O bé per correu electrònic a 1' adreça salcapdepera@terra.es. 
El termini de presentacions serà fins dia 30 de juliol de 2004 
(divendres). 

PREMI 
S'establirà 1 únic premi, valorat en 900€ i drets de 

publicació, i 2 accèssits sense quantia econòmica, però amb dret 
de publicació. 
PUBLICACIÓOBRESGUANYADORES 

Les obres guanyadores passaran a tormar part del tons 
municipal i seran publicades en un suplement extraordinari que 
cada any edita la revista local "Cap Vermell" i en una publicació 
recopilatòria que cada 5 anys edita el Departament de Cultura de 
l'Ajuntament de Capdepera. 

Les obres que no siguin premiades es podran recollir al 
Dept. de Cultura durant el mes de setembre 2004. 

JURAT 

-El juratestaràformatperpersones de 1' àmbit cultural i literari de les illes 
Balears i del municipi. 
-El jurat pot declarar deserts els premis si ho considera oportú. 
-Qualsevolcasnoprevistenaquestesbasesseràresoltperl'organització 
d'aquestspremis. 
-El fet de participar en aquest concurs suposa l'acceptació de les 

condicions d'aquestes bases. 
ILIURAMENTDEPREMIS 
- Els premis es lliuraran durant les festes de Sant Roc i Sant 
Bartomeu 2004 i s'avisarà del dia i 1 'hora oportunament. 
- Per a més informació adreçau-vos al: 

Servei d'Assessorament Lingüístic. 

SERVEI D'ASSJ;SSORAIIENT 
UNGOISTIC 
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Romeria ferroviària, versió 3.0 

La visita a la línia Inca-Manacor organitzada per la 
Conselleria d'Obres Públiques per donar-nos l'oportunitat 
històrica de veure com la tomaven a tancar amb mentides, va 
tenir alguns moments de tensió verbal. Per evitar-la i no tomar a 
sentir parides de tan alta intensitat com les que deia el director 
general d'Obres Públiques (allò no havia passat mai a Espanya, 
deia), vaig decidir quedar una mica enrere. Allà, quasi sense 
voler, em vaig trobar discutint amb alguns amics del Partit Popu
lar amb càrrecs als ajuntaments afectats pel tancament de la 
línia. La discussió va ser breu i va versar sobre un dels temes 
que més em preocupa des de fa anys: els morts derivats dels 
accidents de trànsit. A tot el món per aquesta causa moren 1 '2 
milions de persones i més de 50 milions en queden ferides cada 
any. En aquest plane
ta, 3.000 persones 
tanquen els ulls per 
sempre diàriament per 
culpa d 'un accident de 
trànsit. Enguany, les 
Illes Balears, amb 59 vi
des perdudes a la ca
rretera, van camí de 
batre un macabre 
rècord. Les morts han 
pujat al voltant d'un 
70% (l'any passat en el 
mateix període només 
n 'havien mortes 35) 

Tenim una xarxa viària molt millorable, és cert, i s 'ha de 
millorar, és indispensable. Però també s 'han de prendre altres 
mesures. A França han reduït més d'un 20% la mortalitat al 
volant gràcies a l'establiment del carnet per punts i els radars 
fixos. Mentrestant, a Mallorca se posava en marxa una campanya 
de certs polítics i certs mitjans en què s'ha volgut lligar la 
construcció d'autopistes amb la disminució de víctimes 
d'accidents de trànsit. Estadísticament, les autopistes són més 
segures que una mala carretera, però no que una bona carretera. 
En un article publicat per Miquel Àngel Llauger en aquest mateix 
diari, ens posava al corrent de les conclusions de la «Comissió 
no permanent sobre sinistralitat a les carreteres i vies urbanes» 
del Parlament. Aquesta Comissió parlamentària, integrada per 9 
membres del PP, 4 del PSOE, 2 del PSM, 1 d'EU i 1 del Grup Mixt, 
va escoltar multitud d'experts sobre el tema i representants de la 
societat civil balear. Després de realitzar aquesta tasca 
d'investigació, la comissió va arribar a conclusions com ara que 
s 'havia d'incrementar la supervisió policial, aplicar una norma
tiva més estricta, millorar la investigació i seguretat viària, paci
ficar el trànsit o millorar el transport públic. La comissió, amb 
una m~oria de membres del PP, no deia ni una paraula de fer més 
autopistes per reduir els morts a les carreteres. En tot cas, tenint 
en compte qui ha fet aquesta campanya per esbiaixar la realitat, 
no és gratuït plantejar-nos cinc qüestions: 

Pregunta número u: Quin partit va estar governant a 
Mallorca i a Madrid entre 1996 i 1999 sense millorar les 
comunicacions amb automòbil entre Manacor i Palma? El Partit 
Popular. Pregunta número dos: Qui va aparcar l'autopista de 
Felanitx a les eleccions de 1999 a causa de la seva impopularitat? 
Jaume Matas (PP). Pregunta número tres: Qui va bloquejar les 
inversions en la xarxa viària i ferroviària balear entre els anys 
1999 i 2003 des de Madrid? Francisco Alvarez Cascos (PP). 
Pregunta número quatre: Qui va prometre que l'autopista no 
passaria per Felanitx si guanyava les eleccions a aquesta alcaldia 
l'any 2003? Catalina Soler (PP). I final: Qui aplica mesures radicals 
i inapropiades com ara tancar la línia Inca-Manacor per evitar 
accidents i no està a l'altura, ni prop fer-s'hi, per lluitar contra 

l'augment del 68% de les 
víctimes dels accidents de 
trànsit a les Balears? Mabcl 
Cabrer (PP). 

Perdonau, me'n deixava 
una, de pregunta: Quants nins, 
homes i dones d'aquestes illes 
han de morir en accidents de 
trànsit perquè els nostres 
polítics s'agafin aquest tema 
amb responsabilitat i deixin de 
fer demagògia? No hi ha prou 
famílies destrossades encara? El 
tren és el mitjà de transport 
terrestre més segur que existeix i 

ajuda a disminuir el trànsit per carretera. Per tant, contribueix a la 
seguretat dels qui I 'utilitzen i dels qui continuen anant en vehicle 
privat. En atacar el Pacte de Progrés a través del tren, a qui 
s'ataca realment és als ciutadans de Mallorca. Segons els tècnics 
independents de reconegut prestigi que van visitar la línia, ja fa 
un mes que podria tomar a estar oberta en la seva totalitat i 
funcionar amb la màxima seguretat (http://www. mallorcaweb.net 
/trensi /noticies.htrnl). Benvolguts amics, falten millors carreteres, 
sí, però no li faceu pagar al tren i als ciutadans que representau. 
En sortim perjudicats tots. Alguns, desgraciadament, per sempre. 
Per tot això, és d'agrair que l'Ajuntament de Sineu, amb un 
equip de govern format per UM i PP, hagi demanat la reobertura 
urgent de la línia fins a aquesta població. Em demana què deuen 
esperar la resta de poblacions afectades. Mentrestant, la Direcció 
general de Transports del Govern ha encarregat una investigació 
sobre un conductor d'autocar de la línia Inca-Manacor que va 
tenir un accident amb un camió. Sembla que conduïa amb excés 
de velocitat i de copes. Fa uns anys, un altre conductor d' Aumasa 
també va ser notícia: no tenia carnet. Que trista que continua 
sent la història del transport públic d'aquesta illa. 

Miquel Piris. Periodista. 
mpiris@mallorcaweb.net 
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DE COSTAT i DE PERFIL 

MARIBEL 

VIVES 

LIBERAL 

- Què et motivà a dedicar-te a la políti-
ca? 

- Indirectament sempre he estat una mica 
involucrada amb la política, ja que el meu home 
pertany al Partit Popular des de fa temps.Quan me 
proposaren entrar en la llista per a les eleccions 
locals, de la mà de Joan Ferrer, me vaig il-lusionar 
en el projecte i en fer feina pel poble de Capdepera 

- Quina ha estat ls sorpresa més positi
va amb que t'has trobat a l'Ajuntament? 

- No es que hagi trobades moltes ... amb 
l'equip de govern me trob molt bé, a les meves 
àrees de feina també hi ha un equip de treball molt 
guapo, però una cosa així concreta que m'hagi 
sorprés, res. 

- I el que menys t'ha agradat? 
- El que menys m'ha agradat, crec que és 

el tema del control, bé descontrol del personal de 
l'Ajuntament que ens trobaren en arribar. Crec que 
el funcionaris van per lliure, així xerrant de 
l'administració en general. 

-L'experiència d'quest poc temps a la 
Sala, com la definiries? 

-Molt positiva, i enriquidora. Ara coneixes 
coses que abans desconeixies, gent, el mateix 
funcionament de l'ajuntament... La trob 
personalment molt bona. 

-Com es veu el pble des del balcó de la Sala? 
-Realment es veu molt diferent a com es veu des 

del carrer. Veus més obstacles, el que arriba a afec
tar la burocràcia als teus plans. Penses fer unes 

coses d'una determinada forma però després 
començam amb els proceidemnts administratius, 
amb els informes, amb els pressuposts i tot s'autura, 
tot va més lent, tot s'enderrereix. Les coses no van 
amb la marxa que tu voldries. 

Una altra cosa és que t'agradaria que 
t'ajudassin i moltes vegades falta recolzament de la 
gent. D'entrada te comenten una cosa o l'altra, però 
relegan tota la responsabilitat en el regidor ... manca 
col·laboració ciutadana, complicitat entre el qui 
organitzam coses des de la Sala i els beneficiaris, 
els ciutadans. 

-A final del teu mandat, què és el que més 
t 'agradaria haver conseguit? 

-A nivell personal, m'agradaria que en haver 
passat per l'Ajuntament la gent em veiés com som, 
sortir així com he entrat. Fer la feina que tenia pre
vista i el programa que hem preparat. Particularment, 
pel que fa a les meves àrees de gestió, m'agradaria 
veure acabada la residència de la tercera edat, que 
va per bon camí, i que el poble estigui més net. També 
m'agradaria que la gent fos més receptiva amb les 
persones que governen, trob a faltar molta 
col·laboració ciutadana. 

- Si partim dient que tots els espanyols 
som iguals, com es defensa que els de Zorita 
puguin adreçar-se a Jes institucions europees en 
la seva llengua i els de Capdepera no? 

- Vull que la llengua es conservi. Crec que el 
mallorquí s'ha de respectar. Ara bé, a nivell local, per 
mi no és una qüestió prioritària. Trob que hi ha altres 
coses més urgents. 



col·laboració 

PPOE 
Ben segur que a molts dels que llegireu aquestes 

línies no vos haurà sorprès gaire el que el govern de Jaume 
Matas se n'hagi sortit de l'Institut Ramón Llull. Les seves 
intencions han estat clares d'ençà que va recuperar el poder 
a les Illes: més carreteres, més hotels, més destrucció del 
paisatge i menys ajuts al català i 1 'educació. Peró sí que ens 
ha vengut una mica de nou 1' actuació del PSOE a Catalunya, 
per mitjà de la seva consellera mallorquina, Mieras, i la del 
seu aliat de govern ERC, que no ha fet res per aturar el 
desastre. ERC havia de ser la garantia de que no hi hauria 
retrocessos en matèria nacional. També podríem anomenar 
UM, com a corresponsable dins el govern Balear. Hem de 
pensar que tant UM com ERC dediquen tots els seus 
esforços a mantenir les quotes de poder que pactaren amb 
PSOE i PP. No tenen temps per a gaire més. De moment, 
els Carod, Bargalló i Puigcercós comencen a experimentar 
les dificultats que comporta mantenir un equilibri digne entre 
el sou i la coherència, van de comparsa amb el PSOE , més 
o manco vistosa i amb qualque sortida de to, però en 
definitiva, comparsa. D'UMja ni en parlam, ja sabem com 

COilMADO 

(AaN Ol~VlR 
che que bo ! ! ! 

Amalia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra I 
e-mail: can_oliver®botmail.com 
can o [ iver®carne.e. telefonica.net 

canof7v er®canoliv er.e.telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 

Horari d'estiu (de maig a agost) 
De 8,30 a 13,30 i de 17 a 21 h. 

DIUMENGES OBERT 
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s 'ho fan, i de coherència, res de res; molta cadira, molt 
de càrrec i molt de sou. El provincianisme i el 
sucursalisme impedeixen que hi hagi una veritable política 
de Països Catalans. Tant podem pensar que tota la 
maniobra es tracta d'un retorn traumàtic a al realitat, 
que Matas vol dinamitar la feina que va fer el Pacte i 
Maragall la que va fer CIU o que, desgraciadament, 
respon a una estratègia premeditada d'aculturització 
d'aquest País. Els PP i PSOE se'n sortiran amb la seva. 
Allò que significava el Ramon Llull com a expressió de 
programa unitari, raonable i racional de futur se n'ha 
anat en orris, ho hem perdut. 

Anem, però, a la rel del problema. Ara, la pijeria 
progre, la socialista o la pepera, que de fet és el mateix, 
es proclamen internacionalistes i cosmopolites i troben 
localista, antiquada, radical, excloent i fins i tot "talibà" 
la defensa de la nostra llengua. Però aquests pijos que 
s' autoqualifiquen de cosmopolites i no nacionalistes són, 
justament, els més perillosos nacionalistes, ja que, per 
acció o omissió, defensen el nacionalisme dominant, aquell 
al qual no li cal dir el seu nom, ja que el seu domini 
conscient o incoscient és total. El més semblant a Aznar, 
Mayor Oreja o Rajoy, quan es tracta del tema dels drets 
nacionals s, són els Rodríguez !barra i Bono, però també 
Zapatero i els seus amics de viatge catalans, valencians 
i balears. Veurem que socialistes i peperos, o sigui, els 
militants de la santa aliança espanyola, el PPOE, en plena 
democràcia diuen coses semblants. L'únic que canvien 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 84131 O 
porxada@futurnet.es 



opinió 

són les formes, una mica més sofisticades. Socialistes 
confessos, marxistes penedits i catalanistes fugaços no 
cal que s'esforcin: que rellegeixen els textos dels clàssics 
del nacionalisme espanyol, el "discurso fundacional de la 
Falange", on entre altres coses es diu que "todos los 
pueblos de Espanya se sientan armonizados en una 
irrevocable unidad de destino universal". En aquests textos 
hi trobaran tota la formulació teòrica del no nacionalisme 
o del perillós nacionalisme dels altres, perfectament 
definida. I amb aquesta gent és amb la que hem de bregar 
dia a dia pel reconeixement dels nostres drets. Estam ben 
arreglats. 

Deixant de banda el tema nacional, vull parlar de 
1' altre gran tema: el turisme, tan problemàtic i preocupant 
com el lingüístic. A finals del mes passat sortia als diaris 
1' advertència dels màxims responsables de les principals 
cadenes hoteleres sobre l'esgotament del model turístic 
balear. Pareix esser que aquí només es demanen solucions 
dràstiques quan les coses van malament. Volem recordar 
que la gran promesa del PP durant la campanya electoral 
autonòmica era la reactivació de 1' economia, segons els 
discurs, deteriorada per 1' eco taxa. La derogació de 1' impost 
ha estat 1 'única gran promesa que el govern a complert. 
No obstant aixó, les estadístiques i la realitat són tossudes: 
la nostra principal indústria continua perdent clients. Les 
raons de la crisi no s 'havien de cercar en la taxa, sinó en 
la situació econòmica dels mercats emisors, en 1' evolució 
de les preferències dels clients, en 1' emergència de 
destinacions competidores, en el creixement urbanístic 
desordenat, en l'oferta il·legal de places. Un any després 
d'aquella campanya els problemes persisteixen, les 
promeses s'esvaeixen, però resta la memòria d'aquell 
discurs tan agressiu. La paraula consternació queda curta 
per definir 1 'estat d'ànim que ha creat en molts de ciutadans 
d'aquestes illes la declaració dels empresaris turístics 
donant per caducat i obsolet l'actual model. Demanam 
explicacions sobre les tàctiques polítiques que, tant els 

Contrapunt 
La mort d'un jove de 19 anys a un hotel de 

Cala Rajada, en caure del balcó de la seva habitació a 
' més d'un fet lamentable i dolorós, ens hauria de fer pen-

sar sobre el model turístic que hem triat o ens han imposat. 
Molt s 'ha parlat, i poc s 'ha reflexionat, al voltant del nostre 
futur com a centre de recepció de turisme. Molt s 'ha dit 
sobre la necessitat de tenir una "oferta turística de qualitat" 
quan, paradoxalment, creix 1' estacionalitat i el perfil del 
nostre visitant és de cada vegada més jove, amb menys 
capacitat adquisitiva i amb un menor grau d'exigència. 

Res a dir que venguin grups de jo ves amb 1 'única 
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hotelers com el PP, empraren per erosionar 1' anterior govern, 
basades precisament en el boicot sistemàtic i agressiu a uns 
programes dissenyats per afrontar una etapa turística sobre 
la base de la necessitat d'un canvi de model. Ara ens vénen 
i ens parlen d'un model exhaurit, quan han disposat lliurement 
d'una matèria primera que és patrimoni de tota la societat 
assentada a la zona: el paisatge, el clima i la majoria 
d'atractius. Quan molts pocs han decidit sobre la fesomia 
de l'illa que ens pertany a tots. Mallorca ha esdevengut un 
país vulgar, de riqueses devaluades i cada dia més igualats 
als d'altres zones que partien amb franc desavantatge; és 
un país on una partida d'empresaris poden imposar a la resta 
de la societat una determinada Mallorca - una marca de la 
qual s' apropiaren-, treure-li el suc fins a la darrera gota, dir 
que no n'hi ha més i exigir als poders públics que ho arreglin, 
que es gastin els diners de tots en campanyes d'imatge, 
com si aquestes ho arreglassin tot. En fi, algú s 'ha de fer 
càrrec de tot això, algú que no estigui a les ordres dels que 
han sucat la taronja i, com podem veure, aquest no és el 
camí que vàrem emprendre ara fa poc més d'un any. Així 
no en sortirem, del cercle viciós on està immers el nostre 
model turístic. Al PP li manca el coratge, la decisió i la 
valentia per encarar aquest repte. 

Ja no ens tomareu a enganyar. 

Felip Esteva Castro 

finalitat de passar-s'ho bé a base de agafar una gatera rere 
l'altra. Res a dir a que s'imposi el tot inclós. Res a dir les 
ofertes. Però si aquest és el camí que s 'ha triat convendria 
deixar de parlar de excel·lències hoteleres, de 
desestacionalització , de turisme familiar o de cultura, i pre
parar-nos per al que encara ens ha de venir. 
Volíem superar el turisme de "sol i platja", però, 
dissortadament, hem arribat al de "gatera i platja". Per a 
aquest viatge no feia falta cap guiatge 

Per cert, ara que a les Illes governa el partit dels 
hotelers, "dels gran hotelers", a qui donaran la culpa de la 
crisi? Al govern de Madrid, a la cojuntura mundial o a Bin 
Laden? A veure si encara resultarà que la política de turisme 
del Pacte no era tan dolenta. 



comunicats 

Nota del PSM 

Com ja us vaig avançar a 1' anterior número de la 
revista, des del PSM us anirem informant de les actuacions 
que anam realitzant, així com de qüestions que nosaltres 
consideram d'especial importància pel municipi. 

Aquesta vegada vull comentar-vos les sol· licituds 
i propostes que hem fet en dos aspectes molt importants 
com són el sanitari i el trànsit. 

A l'apartat de salut, hem demanat que s'implantin 
els serveis de rehabilitació i pediatria al municipi. 
Consideram que un municipi com el nostre no pot que
dar exclòs d'aquests serveis i per tant hem demanat a 
1 'Ajuntament que ho sol·liciti al Govern Balear. En aquest 
aspecte tan important esperam que el Govern Balear no 
ens deixi de banda i es noti que els qui comanden a 
Capdepera i a la comunitat són del mateix color. Per ara 
la resposta sempre ha esta la mateixa: hi estam fent feina 
o que no hi ha pediatres disponibles a les Illes Balears, 
increïble, no?. 

Pel que fa a sol· licituds que hem fet des del PSM 
en relació al trànsit us he d'esmentar les següents: hem 
demanat la col·locació de bandes reductores de velocitat 
(com les que hi ha davant de 1 'Institut) a determinats 
llocs del municipi com puguin ser al carrer Col·legi i al 
carrer Gomez Ulla a l'altura del taller de can Riutort; 
creim que és una mesura eficaç per disminuir la velocitat 
així com la perillositat i per això també hem sol·licitat 
que aquesta mesura es pugui preveure a altres llocs del 
municipi. També vam demanar al seu moment una major 
presència de policia no motoritzada per fer tasques 
dissuassòries a fi d'evitar les elevades velocitats que es 
donen per molts carrers del municipi. 
Un altre aspecte d'especial importància que fa referència 
al trànsit és l'establiment d'un transport públic al 
municipi, proposta aquesta que tots els partits sense 
excepció duiem al nostres programes. No puc negar que 
hi ha hagut bona predisposició però, com la majoria de 
qüestions, ha quedat enlaire i passen mesos fins que en 
tomam a discutir. 

En fi, us anirem informant de les nostres 
actuacions i com ja us deia a 1 'anterior número, qued a 
la vostra disposició. 

Mateu Garau Flaquer, regidor del PSM-EN a 
l'Ajuntament de Capdepera 
Telf. 679 85 71 55 

NOTA D'AGRAÏMENT DE MARIA 
MAGDALENAMALDONADO FERRER, 
PRESIDENTA DE L'ASSOCIACIÓ 

DE LA LLUITA CONTRA EL 
CÀNCER DE CAPDEPERA 
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En representació de l'Associació de la Lluita 
Contra el Càncer i de la junta local de Capdepera, vull 
agrair l'esforç de totes aquelles persones que enguany 
han col·laborat en el bon funcionament de la nostra 
associació en el MERCAT MEDIEVAL, sigui com a 
assistents al sopar medieval, comprant productes al 
nostre estand, aportant-hi coques o mitjançant 
qualsevol altre sistema. 

També vull donar les gràcies especialment a 
1' Ajuntament de Capdepera, als cuiners que 
col·laboraren en el sopar medieval, als restaurants on 
aquests fan feina, a totes les persones que ajudaren a 
servir el sopar i a les entitats que, de manera 
desinteressada, varen oferir la seva col·laboració en 
aquest acte. 

D'altra banda, deman disculpes per algun mal 
funcionament produït durant el sopar medieval, però 
s'ha d'entendre que aquest sopar va ser servit per per
sonal no professional que s'oferí de manera voluntària 
i per això no es pot qüestionar la seva bona voluntat en 
el desenvolupament d'aquesta activitat. 

Afectuosament, 
M. Magdalena Maldonado 

CURIOSITAT 

La nostra subscriptora Francis
ca Riera Coronado és la madona de 
la llimonera que fa aquests 
exemplars. Llimones rares i grosses. 
La del primer terme té un diàmetre 
de més de 20 centímetres. Quasi res! 



cartes/informació local 

cartes al director 

Sra. Regidora de Turisme de l'Ajuntament de Capdepera 

Senyora, 
Ha caigut a les meves mans el fulletó editat per la 

regidoria de la vostra responsabilitat, que intitulau Un vera
no en/ein sommer in/a summer in CALA RATJADA, per 
mitjà del qual preteneu informar de les activitats que els 
nostres visitants poden desenvolupar de maig a octubre, a 
banda de nedar o prendre el sol. Em sembla molt bé. El que 
ja no m'ho sembla tant és, per aquest ordre: 

1) Que ignoreu que el turisme interior, procedent de 
la resta de Mallorca, ja constitueix un capítol gens 
menyspreable, especialment a començament i fmal de tem
porada, sense oblidar el turisme procedent de les altres illes, 
del País Valencià, de Catalunya i d'Andorra, i que els visitants 
que tenen com a pròpia la llengua catalana també tenen 
dret a rebre-hi la informació. Per què igonarau, doncs, una 
de les dues llengües oficials de la nostra Comunitat? Com 
us ho permeteu? 

2) Els fulletons editats en castellà contenen faltes 
d'ortografia que desllueixen notablement el seu contingut. 

3) Vós, quan actuau institucionalment, des del vostre 
càrrec de regidora, no us podeu permetre usar el topònim 
CALA RATJADA, perquè aquest no és oficial. L'única 
forma oficial és CALA RAJADA. A nivell privat podeu 
fer el que vulgueu, però no així des d'un càrrec públic. 
Actuant d'aquesta manera, l'única cosa que feis és contri
buir a atiar una poèmica que no hauria d'existir. I si és que 
les vostres preferències es decanten per la forma no nor
mativa del nom del nostre poble, tingueu la valentia de dir
ho en veu alta i d'iniciar els tràmits per canviar-ne la 
denominació. El que no heu de fer és pastelejar ni embullar 
encara més els ciutadans. 

A profit per saludar-vos cordialment, 

Concerts fi de curs 
Escola de Música de 

Capdepera 
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Els dies 18, 19 i 20 varen tenir lloc els 
concerts de fi de curs de l'Escola de Música de 
Capdepera, en el Teatre Municipal. Els quasi 
dos-cents alumnes de l'Escola s'hagueren de 
dividir en tres sessions per tal d'encabir totes les 
demostracions de les seves habilitats, i així i tot 
en resultaren tres jornades de gran densitat. I, 
com no podia ser d'altra manera, el Teatre 
registrà la presència d'un nombrós públic 
bàsicament integrat pels mateixos músics i 
familiars, els quals gaudiren dels progressos 
musicals dels joves intèrprets. 

A la cloenda d'aquestes jornades, el regi
dor de Cultura, Mateu Melis, va lliurar els primers 
diplomes títols de grau elemental que l'Escola 
ha assolit com a centre oficial. Així mateix, 
l'últim dia poguérem assistir a l'actuació dels 
alumnes de percussió, els quals ens oferiren 
l'obra "Paseando por la costa", que el dia 22 de 
maig havia guanyat el concurs de percussió 
d'Alcúdia. 

Escola municloa! de 
I 

~~:li. 
música de Capdepera 



col·laboració 

Batec 
Arribi tard o prest 1' acord entre 

l'Ajuntament i GESA, pel que fa al soterrament 
de les línies d'alta tensió, allò cert, en relació a 
la construcció de la subestació del polígon in
dustrial i el subministrament de la potència 
elèctrica necessària a Capdepera, és que el 
poble, els qui hi vivim, ens haurem de rascar una 
vegada més la butxaca ... Molt bé que se soterrin 
els cables, molt bé que es garanteixi el 
subministrament (no en mancaria d'altra, amb 
el que pagam), però per què hem de ser més 
beneits que els altres? Per què no corren el 
Govern Balear, o el de 1 'Estat, o la mateixa 
GESA, amb el cost d'aquesta obra? És que no 
se'n duen prou diners en forma d'imposts?. 

Amb el nostre rebut del llum pagam, o 
hem pagat, moratòries nuclears, plans de 
finançament d'elèctriques, ajudes al carbó i ves 
a saber quantes coses més! 

Per què no es pot demanar que els altres 
siguin "tan" solidaris com hem estat nosaltres 
fins ara? 

Abans de fer una proposta s 'haurien 
d'esgotflr totes les vies cie suhvenció possihles, 
europees, estatals i autonòmiques, i no intentar 
vendre la "moto" que serem un municipi pioner 
"sense cables" , quan certament ja hi ha distints 
nuclis urbans que han deixat de tenir xarxa aèria 
de cablejat. Fet i fet, si tira endavant la iniciati
va, d'una cosa podem estar segurs: serem 
pioners ... a pagar 1' electricitat més cara 
d'Espanya, i voluntàriament. Això sí que té mèrit! 
I que no és guapo, això 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 

Tres i no res 

DE' COMPANYIA-

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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XVII Serenates d'Estiu 
Cala Rajada 

Al jardins de la Fundació Bartomeu March 
Torre Cega, Cala Rajada 

a les 22.00 h. 

***** 

Kathy Autrey 
(gospel i espirituals negres) 

1 de juliol 

, 
Ursula Segarra 

(arpa) 
8 de juliol 

Camerata Adriàtica 
(orquestra de cambra) 

15 de juliol 

Vocal tempo 
(grup vocal cubà) 

22 de juliol 

Chominciamento di Gioia 
(música antiga) 

29 de juliol 

Direcció artística 
Pere Estelrich - arts, serveis de cultura 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 
MALLORCA 

BENFET 
PARTY -SERVI CE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
www.ben-fet.com 



esports 

xv mitja marató 
Capdepera, 

La ja veterana cursa ha arribat enguany a la seva 
quinzena edició, i a hores d'ara ja es pot considerar un 
clàssic del calendari atlètic popular de Mallorca. Aquesta 
prova, que va néixer en el si de les festes del Carme, ara 
mateix només en conserva el nom. D'uns anys ençà, la mitja 
marató se celebra en el mes de juny, un mes segurament 
més adient per a una competició de tanta duresa, quan els 
rigors climàtics encara no han fet la seva aparició. De fet, 
el passat dia 18l'ambient va resultar més aviat frescot, cosa 
que els corredors varen agrair especialment. En un altre 
sentit, s'ha de valorar positivament l'organització, sota els 
auspicis del Servei Municipal d'Esports i del Grup d'Atlet~s 
Gabellins (és a dir, Ani Muñoz i companyia). Per primera 
vegada no es donaren premis en metàlic, cosa que degué 
retreure la participació d'aquells atletes que corren per 
doblers, però amb tot la participació fou tan nombrosa com 
cada any, al voltant dels cent corredors. 

El guanyador fou l'africà Abdeslam Rhamouny, 
clarament superior a la resta de participants, i que s'avançà 
amb més de cinc minuts al segon classificat. En fèmines la 
participació fou molt minsa, i Melina Sagrera es va imposar 
sense despentinar-se. Com a anècdota, assenyalam que el 
darrer classificat arribà amb un temps de 2 h.18', més d'una 
hora més tard que el guanyador. 

del 
18 

Carme 
de juliol 
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2004 

Aquesta és la classificació de les distintes categories. 

Sen ior 
1.- Abdeslam Rhamouny 
2.- Fernando Ruiz Palomo 
3.- Juan José Alabem Martinovitch 

Seniors Locals 
1.- Enrique Peña García 
2.- Alejandro Alzas Zafra 
3.- Pablo Javier Aroldi 

Femení 
1.- Melina Sagrera Gazeley 
2.- Àngels Sos Rubio 
3.- Raquel Machado Marín 

Femení Local 
1.- Antònia Ladaria Mayol 
2.- Montserrat Cruz Servera 

Veterans A 
1.- David Méndez Pérez 
2.- Jordi Bardají Cuso 
3.- Guillem Serra Gelabert 

Veterans B 
1.- Montserrat Galmés Morey 
2.- Mateu Morlà Gayà 
3.- Cristóbal Espada Jiménez 

Veterans Locals 
1.- Xisco Barbon Juan 
2.- Paco Galian Costa 

1 h. 11 I 05 
1 h. 16' 15 
1 h. 16' 28 

1 h. 25' 54 
1 h. 26' 12 
1h.35'10 

1 h. 25' 56 
1 h. 36' 50 
1 h. 44' 29 

1 h. 56' 11 
1 h. 56' 11 

1h.23'15 
1 h. 29' 38 
1 h. 30' 19 

1 h. 26' 36 
1h.28'10 
1 h. 29' 25 

1 h. 34' 20 
2 h. 12' 39 

Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
1 1 d CI Magallanes, 22 {davant Correus~ 

ruttes t ver t.tres Tel. 971819203 Cala Rajada 



imatges 

El mes passat parlàvem a "Cap Vermell" de la iniciativa de "restaurar" el mural de 
Colau Vives a n'Alegre. No ens pareixia gens malament la idea, però ara que hem vist la total 
inexistència de restes de l'obra original, dubtam de la conveniència de tornar a copiar el mu
ral. Posats a fer-li un homenatge al pintor cala-rajader, i pel preu que s 'ha de pagar, per ven
tura convendria reproduir una altra obra més representativa de l'autor. O deixar-ho córrer, 
simplement. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Uicenciada en Ciènc~ Econòmiques i Empresanals 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 

AtAto Escola 
CAPDEPERA 

VlA JllAN CAR LOS I: 139 · CALA RAJADA - CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 53· 971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLINEAA) 
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capdepera fa 20 anys 

Fa 20 anys, 

deia ... 
mes de juny 

27 

Constitució, el dia 31 fou un dia fatídic( ... ) Devers les 
1 O del matí, el mur cedí i engolí part dels corrals, amb 
gallines, conills ... fins i tot en el pati de 1' escola s 'hi 
obrí un crui. 

-Ja quasi resulta familiar trobar un taxista en el 
creuer de Canyamel. Vigilen si els taxis de Ciutat se'n 
tornen de buit o carregats. 

- Un grup ecologista local ha penjat pancartes 
a Capdepera i Cala Rajada i ha repartit fulls cridant 
l'atenció sobre la urbanització de l'Agulla. 

-S'ha constituït legalment l'associació cultural 
musical de la Banda de Música. 

- El nou capellà de la parròquia de Capdepera 
Pel juny, la falç al puny. Aquesta era la nostra és Antoni Riutort Fullana, nascut a son Carrió. 

llegenda de portada, en el número corresponent al junt - No podien tenir millor acollida els actes 
de 1984. I, acompanyant-la, un dibuix d'unes espigues i organitzats amb motiu del primer aniversari del retorn 
unes roselles, realitzat amb tot el realisme i la del Castell al poble( ... ) Esperem que a aquesta resposta 
versemblança característics de..,....----------~,...~......., del poble hi correspongui prest el 
Joan Rai. començament de les obres de 

Portalet 
Temps d'exàmens, de 

nervis, de crits d'alegria, de •---~ 
llàgrimes, de decepcions, 
d' il-lusions frustrades, de nous 
camins que s'obren, de llargues 
hores de dia i de nit amb els llibres 
davant, de compartir uns i altres ... 
Qui, durant aquest mes de juny, no 
ha tingut qualcú molt proper patint 
alguna d'aquestes situacions? 

Eren les nostres reflexions 
entorn d'unes circumstàncies que, 
com sabeu, no han deixat de repe
tir-se. 

Grumallons 

.f; 

Perquè ens responguessin ......_ __ _ 
a diverses qüestions, que anaven 
de la situació de les Normes Subsidiàries fins a la 
dimissió del director de s'Alzinar, passant per la crisi 
interna del PSOE, copsàrem l'opinió de Joan Pascual, 
Xisco Terrassa, Catalina Moyà, Pere Nadal, Jeroni 
Juan i Antoni Sureda. 

Plaça des Sitjar 
- 1 7. 5 00 pessetes costarà connectar 1 'aigua 

potable, a Capdepera( ... ) El mínim, cada mes, seria de 
190 pessetes. 

- El municipal Joan Sales ha ascendit a sergent 
de la Creu Roja. 

- Per als veïnats del solar que han buidat entre 
els carrers Ciutat i Gómez Ulla, davant la plaça de la 

restauració. 

Entrevistes 
L'entrevistat de fa 20 anys va 

ser Pere Flaquer Calafat, 
encarregat el magatzem de la Coo
perativa Agropecuària de Mallor
ca (grup de Capdepera): Feim feina 
sobretot amb l'ametla, unes cent 
tones , i amb les garroves , unes 
quaranta. També feim molta feina 
amb la llana; tenim dos preus: un a 
cobrar tot .d'una, segons està el 
mercat aquell dia, l'altre es paga al 
final de la campanya segons la 
mitjana de preus que hi ha hagut 
en el mercat. 

Altres seccions 
- Cartes a Cap Vermell 

- Magisterio; Marce López 
- Per què? 
- Dècimes afuades; Es pastor de son Perdiu 
-Monòleg amb l'estel de l'auba; Joan Rai 
- Agenda de la Vila 
-Materials per a la nostra història: L'escola a finals 

del segle XIX; la qüestió econòmica. Pep Terrassa. 
- Interesantes historias y anécdotas de animales; 

M .P. 
-Avui amb ... Escola Graduada; Llapis, tinta, tinter 
- Història de Capdepera, Cap. XVII; Joan Sancho 

Alzamora, "Coll" 
- Esports 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Felip Esteva Castro 
TÀXON:DELPHINIUM PICTUM SUBS. PICTUM 
FAMÍLIA: RANUNCULÀCIES 
NOM COMÚ: MATAPOLL 
COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMARINETEA. ASS. PASCINACETUM LUCIDAE. SUBSS. 
AETHEORHIZETOSUM WILLKOMMII 

I ·-~l ·. 
,- ~r .,-..----

~W__j 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA:Herba que surt cada any o cada dos,....------------...... 
anys. Té les fulles palmades amb taques blanquinoses.Les flors són 
blavenques. 

t 
FLORACIÓ: Maig i juny 

HABITAT:La trobam a llocs pedregosos, relativament secs. Als costers 
i talussos, millor si són llocs remoguts i nitrificats.La podem trobar des 
dels 200 metres fins als 900. 

). 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca), Còrsega i Sardenya. 

.. 
~ 

¿ 

'\._..., 
DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: De moment 1 'he trobada a / 
tres llocs del municipi, concretament a la falda del puig de s'Àguila mirant 

~ -
a tramuntana, amb més abundància al coster que va del Freu al Telègrafo · ~ .. 
i a les muntanyes del puig de ses Buines ':¡ 

'....... 

•• 

OBSERVACIONS: No pateix amenaces ni gaudeix de protecció. És una 
planta molt tòxica, sobretot les llavors, que s 'utilitzen com a insecticides, 
encara que a dosis reduïdes i sota control es pot usar contra les neuràlgies, 
màl de queixal, palpitacions... L------.....;¡¡L--____ __. 


